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 i SANTASUSAGNA, Lluís

El Dr. Josep Laporte va ser conseller de Sanitat i 

-

pa és especialment important per a la sanitat ca-

es van produir els traspassos dels serveis sanitaris 

rebre els serveis i fer-los funcionar ja era tot un as-

ser reformar-los tot introduint mesures sanitàries 

innovadores. Aquestes mesures innovadores no 

tan sols van resoldre alguns dels problemes més 

greus que tenien els serveis transferits sinó que 

meu discurs és: ‘El llegat sanitari del conseller La-

La primera Llei sanitària que va aprovar el Par-

creació els serveis sanitaris de la Seguretat social i, 

-

treballadors. 

-

-

-

CatSalut. 

hospitalària com la pitjor part de la Seguretat Soci-

-

ca era ingent. En primer lloc, el Dr. Laporte va posar 

en funcionament quatre experiències pilot amb un 

(CAP): Ciutat Badia, La Mina, Canteres i Vila- Roja. 

un equip de metges, amb el MIR de família, i infer-

meres tots ells contractats a temps complet. Una 

es va facilitar que els mateixos metges poguessin 

que dins el mateix model hi hagi diferents formes 

-

amb un nou enfocament funcional i una elevada 

-

els metges. També va fer una prova pilot de posar 

contribueixen a millorar la prescripció.

INGRÉS D’ACADÈMICS NUMERARIS

EL LLEGAT SANITARI DEL CONSELLER JOSEP LAPORTE
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reformes iniciades pel conseller Laporte i que han 

LES REFORMES ALS HOSPITALS

-

-

retat Social i els hospitals concertats.

-

sent patrimoni de la Seguretat Social, i la Generali-

al capdavant de cada hospital a gerents professio-

nals. 

Els hospitals concertats tenien molts proble-

-

ven molt endeutats. El sistema de tarifació es va 

-

marcal, el de referència i el regional, i les tarifes es 

a penes cobrien els costos de funcionament i els 

-

-

-

van acreditar van perdre el concert.

-

pitals amb servei de farmàcia durant el seu mandat 

-

lari serien els hospitals comarcals que són el servei 

-

dències de la Seguretat Social que estaven a les ca-

-

-

marcal i es van establir programes de subvencions 

per ajudar a millorar. La Generalitat va construir 

-

concertats fossin només per la diferent situació pa-

-

-

-

-

ment els programes de: donació de sang, trasplan-

taments i emergències mèdiques.

El conseller va crear un programa per a fomen-

sang estava per sota de les necessitats. El progra-

-

tat va ser un èxit. Aquell programa va evolucionar i 

i Teixits.

-

El Programa va implantar normes de qualitat, do-

el primer trasplantament de cor 

-

pital de Bellvitge. El programa es va ampliar a tots 

els trasplantaments i amb el temps es va transfor-
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El llegat sanitari del Conseller Josep Laporte

Els hospitals comarcals estaven a la base del sis-

que aquests poguessin transferir ràpidament i de 

forma adequada als pacients més complexos cap 

Mèdiques que va coordinar els trasllats urgents 

des dels hospitals comarcals cap als universitaris, 

va anar creixent, va incorporar el trasllat de malalts 

-

residències a mig construir, a Vic i a Terrassa sen-

se diners per posar-los en marxa. Tant a Vic com a 

Terrassa hi havia hospitals concertats que quedari-

aconseguir pactar amb els hospitals existents una 

fórmula que, aleshores, era totalment innovado-

-

-

dell, que estava a mitges quan el Dr. Laporte fou 

conseller. La situació hospitalària a Sabadell era 

hospital era prou gran per tenir un nivell assisten-

-

-

ris. El Dr. Laporte va buscar una solució pactada i 

acceptada per totes les parts i que aconseguís per 

a Sabadell el nivell hospitalari que necessitava. La 

-

Amb aquesta solució es va poder fer una reordena-

ció hospitalària a Sabadell que va permetre obrir 

altres hospitals.

emprat en diferents ocasions per ajuntar els esfor-

PROBLEMES DE SALUT

van aparèixer tres grans problemes de salut, que 

-

Adquirida (SIDA).

mostrar les febleses del sistema de control alimen-

tari. El conseller Laporte va respondre amb una 

-

-

tema.

-

xent en aquella dècada i el Parlament va aprovar, 

a instàncies del conseller, la Llei de prevenció i 

assistència en matèria de substàncies que poden 

generar dependència. Aquesta llei tractava no tan 

sinó també les drogues legals (alcohol i tabac). La 

llei regulava de manera integrada les mesures de 

desintoxicació, la deshabituació i la rehabilitació o 

reinserció de les persones afectades per les depen-

-

dia, és la Comissió Interdepartamental sobre Dro-

-

seller va crear el Programa de la SIDA que va tre-

ballar en tres àmbits: prevenció de la propagació 

de la infecció, assistència adequada als malalts i la 

promoció de la salut. Actualment, el Programa de 



168 Revista de la Reial Acadèmia de Medicina de Catalunya - Volum 37, número 3-4, Juliol - Desembre 2022 - ISSN: 1133-32866

LES MALALTIES DE LA NOSTRE SOCIETAT: EL TA

CER. 

-

el tabac.

proposar mesures per millorar aquesta atenció. 

El càncer va ser una altra preocupació del con-

-

PROGRAMES ESPECÍFICS PER A NENS I GENT 

GRAN

-

tribuir quatre milions de vacunes i es va assolir una 

total. Es va distribuir a tots els nadons de Cata-

control de les vacunes. Es va posar en marxa el 

-

-

va establir un programa de prevenció de la càries 

-

El Dr. Laporte estava molt preocupat pel pro-

gressiu envelliment de la població catalana que 

augmentava els problemes sanitaris i socials, i que 

estava mal atesa en els hospitals dedicats als ma-

Socials depenien de la Conselleria del Dr. Laporte. 

El Programa va posar en marxa una xarxa de serveis 

sociosanitaris, que ha anat creixent amb el temps. 

PROGRAMES TERRITORIALS

als serveis sanitaris, una a Tarragona: les comar-

sense cap equipament sanitari i dues centrals nu-

clears a Ascó. La segona era el Pirineu: les comar-

-

El conseller va posar en marxa dos programes 

territorials per millorar les condicions sanitàries 

-

-

ció primària, la promoció de la salut i els serveis 

socials. El programa de Tarragona es va denominar 

-

-

un altre a Vielha a més de CAPs i centres socials.

Laporte. Es va construir un hospital a Tremp i es 

construir un hospital transfronterer que atén pa-

-

seller Laporte al sistema sanitari de la Seguretat 
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necessitats de la població. De fet, la Seguretat So-

-

-

Mapa Sanitari”. El Desplegament es va elaborar du-

rant la primera legislatura i els plans es van imple-

-

Tecnologia, per avaluar les tecnologies sanitàries. 

Aquest programa va anar creixent i amb el temps 

Sanitària, AQUAS.

la Salut (IES), i en va encarregar la direcció al Dr. 

Albert Oriol. Allà es va treballar la formació dels 

professionals sanitaris per adequar-la a les noves 

necessitats.

-

Trias de Badalona, el de Vic, el de Sabadell, el de 

CONCLUSIONS

El conseller Laporte va transformar el sistema 

sanitari de la Seguretat Social que estava disse-

primària donaria una assistència de qualitat i fa-

ria promoció de la salut, els hospitals millorarien 

assolir un bon nivell de qualitat. Un sistema on els 

hospitals estarien més a prop dels pacients i on els 

hospitals treballarien conjuntament sense impor-

fundació.

-

-

-

es Mèdiques, atenció sociosanitària, Banc de Sang 

i Teixits, AQUAS, etc.

-

meteu us exposaré alguns indicadors que em fan 

pensar que la resposta de la població va ser posi-

-

tura, és a dir, una persona està coberta per la Segu-

-

-

el nivell més baix de tota la sèrie. Un altre indica-

-

nalment, hi ha un tercer indicador que va en la ma-

-

tres indicadors ens indica, crec jo, que la població 

El llegat sanitari del Conseller Josep Laporte
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els serveis sanitaris públics.

nombrosos aspectes dels serveis sanitaris actuals. 

Ell va rebre les transferències en unes circumstàn-

funcionar els centres traspassats i va iniciar impor-

part del nostre sistema de salut. Crec haver demos-

trat que el llegat sanitari del Conseller Laporte es 

ben viu avui en dia en els nostres serveis sanitaris 

públics.

Per acabar vull recordar unes paraules que va 

dir el Conseller Laporte en aquesta mateixa sala 

prosseguirà el seu camí ascendent i que la sanitat 


